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        Abstract
 This paper argues that Nietzsche indeed pursues a philosophical project of naturalization. But that neither implies the uncritical adoption of naturalistic doctrines nor that he employs ontological or methodological naturalism in a strict sense of the word. To this end I not only dwell upon the extensive terminological difficulties for any non-empty definition of ‘naturalism’ but also on Nietzsche’s well justified reservations against clear defined doctrines. His naturalizing philosophical experiments cannot be understood without an appreciation of his critical epistemic attitude towards the sciences. A contextual reading of the naturalizing and the critical epistemological aphorisms in the first book of Beyond Good and Evil rather reveals that Nietzsche experimentally adopts naturalizing perspectives for abductive reasons without ascribing a privileged position to the natural sciences above philosophy. Nietzsche’s project of naturalization is perspectival.

Zusammenfassung
 In diesem Text wird argumentiert, dass Nietzsche zwar sehr wohl ein naturalisierendes philosophisches Projekt verfolgt. Das impliziert jedoch weder die unkritische Annahme naturalistischer Doktrinen noch macht es Nietzsche zu einem Vertreter des ontologischen oder methodologischen Naturalismus in einem strikten Sinne. Dafür sprechen die erheblichen terminologischen Schwierigkeiten einer nicht-trivialen Definition von ‚Naturalismus‘ ebenso wie Nietzsches Zurückhaltung gegenüber klar fixierten Doktrinen. Seine naturalisierenden philosophischen Experimente sind ohne Kenntnis seiner epistemischen Einstellung zu den Wissenschaften nicht zu verstehen. Eine kontextuelle Lektüre der naturalisierenden und der erkenntniskritischen Aphorismen des ersten Hauptstücks von Jenseits von Gut und Böse zeigt, dass Nietzsche aus abduktiven Gründen experimentell naturalisierende Perspektiven einnimmt, ohne damit den Wissenschaften gegenüber der Philosophie eine privilegierte Rolle zuzuweisen. Nietzsches Projekt der Vernatürlichung ist daher perspektivisch. 
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